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Het voorbereidend onderzoek gaf aanleiding tot het formuleren van de
volgende opmerkingen en vragen.

1. Algemeen

De leden van de fractie van het CDA hadden goeddeels met
instemming kennis genomen van het wetsvoorstel 23 008 identificatie bij
financiële dienstverlening 1993. Zij beschouwden de met het
wetsvoorstel beoogde identificatieplicht als een onmisbare schakel in het
traceren van financiële transacties die op enige wijze verband houden
met gepleegde misdrijven. Het was hen daarbij opgevalien dat de
bewindsman de doelstelling van dit wetsvoorstel (evenals die van
wetsvoorstel 23 009 Wet melding ongebruikelijke transacties) wel heel
sterk definieert vanuit de behoefte het witwassen van uit criminele activi–
teiten verkregen geld tegen te gaan. De vormgeving van beide wetsvoor–
stellen maakt duidelijk dat hier ontwikkelde instrumentarium een veel
breder bereikt heeft en dienstbaar kan zijn bij het opsporen van
misdrijven, ook in die gevallen dat van «witwassen» geen sprake is. Zij
achtten dit geen bezwaar tegen het voorliggende wetsvoorstel - in
tegendeel - maar zouden er de voorkeur aan hebben gegeven indien de
grotere reikwijdte van deze wetgeving wat duidelijker zou zijn vermeld,
zowel in de aanhef van de wet als in de toelichting. Zij namen zich voor
op deze zaak nog nader terug te komen verderop in dit verslag.

Deze leden zouden het op prijs stellen indien de bewindsman zou
willen ingaan op de vraag hoe kerkgenootschappen aan hun identificatie–
verplichting moeten voldoen, zowel in de gevallen waarin zij rechts–
persoon zijn als in die waarin ze dat niet zijn.

De leden van de fractie van het CDA hadden weliswaar met
instemming, maar niet zonder reserves, kennis genomen van het
wetsvoorstel 23 009 meldingsplicht. Zij beschouwden de met het
wetsvoorstel beoogde meldingsplicht als een mogelijk belangrijke
schakel in het traceren van financiële transacties die op enige wijze
verband houden met criminele activiteiten. Anderzijds bevat het
wetsvoorstel, wellicht als onvermijdelijk neveneffect, een aantal minder
gewenste inbreuken op de persoonlijke levenssfeer van mensen die zich
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van zulke activiteiten verre houden Deze leden waren geneigd in dit
geval het eerste belang wat zwaarder te doen wegen dan het tweede
maar vroegen zich wel af of niet meer had kunnen worden gedaan om de
schadelijke neveneffecten te vermijden, bijv. door in artikel 3 als taak van
het meldpunt ook de verplichting op te nemen tot prompte vernietiging
van alle irrelevante informatie.

Zowel de aanhef van de wet meldingsplicht als de toelichting (blz. 2,
paragrafen 3.1 en 3.2) wekken de indruk dat de doelstelling is het
voorkomen dat geiden die door misdrijf zijn verkregen via financiële
instellingen worden witgewassen. Nadere bestudering van de opzet en
terminologie van dit wetsvoorstel kan echter tot geen andere conclusie
leiden dan dat de reikwijdte (evenals dat van wetsvoorstel 23 008 identi–
ficatieplicht) aanzienlijk groter is. De meldingsplicht heeft betrekking op
ongebruikelijke transacties, een begrip dat op zichzelf los staat van het
witwassen van zwart geld. En de taak van het meldpunt wordt bepaald
door de vraag of gegevens van belang kunnen zijn voor de voorkoming
van misdrijven (in een eerdere versie: strafbare feiten), onafhankelijk van
de vraag of er sprake is van een witwasoperatie. Kan de bewindsman
bevestigen dat deze wetsvoorstellen instrumenten zijn voor de bestrijding
van misdrijven in meer algemene zin en zeer wel dienstig kunnen zijn bij,
om maar iets te noemen, het opsporen van belastingfraude, corruptie,
voorbereiding van criminele activiteiten (bijv. wapenaankopen), handel
met voorkennis bij grote aandelentransacties enz. Indien het antwoord
bevestigend is zou het aanbeveling hebben verdiend die wijdere
doelstelling ook in de aanhef van en de toelichting op de wet te
vermelden.

De leden van de fractie van de PvdA waren bereid beide wetsvoor–
stellen spoedig tot wet te verheffen omdat zij van mening zijn dat deze
maatregelen nodig zijn in een poging een halt toe te roepen aan het
witwassen van door criminaliteit verkregen gelden, al beseften zij dat
helemaal afdoende maatregelen wel onmogelijk zullen blijven.

Zij wezen er op dat de actie in Amsterdam tegen de wisselkantoren
nog eens onderstreept heeft hoezeer terecht in de Tweede Kamer
aandacht is gevraagd voor de rol van sommige van die kantoren in het
criminele circuit. Zij drongen er bij het kabinet op aan nu spoedig een
wetsvoorstel tot registratie van wisselkantoren bij het parlement in te
dienen.

Daarnaast was hen bekend dat de minister in samenwerking met zijn
collega van Justitie op korte termijn maatregelen wil nemen om het
zwart-geldcircuit in casino's aan banden te leggen. Kan de minister
daarover nadere mededelingen doen?

Deze leden onderschreven de stelling dat het probleem van het
witwassen van geld zo niet mondiaal dan toch minstens Europees moet
worden aangepakt en vroegen in dit verband of staatjes als Andorra en
Monaco, ook na de implementatie van de richtlijn in alle landen van de
Gemeenschap, niet als sluipwagen resteren. In dit verband vroegen zij
ook naar de positie van de Nederlandse Antillen.

Zij hadden over de nu voorliggende wetsvoorstellen slechts een enkele
vraag van praktische aard over het in te stellen meldpunt. Deze is
verderop in dit verslag opgenomen.

De leden van de fractie van D66 hadden met belangstelling en groten–
deels met instemming kennis genomen van de onderhavige wetsvoor–
stellen. Zij wilden nog een paar vragen ter beantwoording aan de
regering voorleggen.

Deze wetten zijn er naar het de leden van de D66-fractie voorkomt,
minder voor de gewone burger dan voor de zware criminaliteit. Van
betekenis is in dat geval, dat identificatiedocumenten een grote mate van
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' Deze brief is ter kennis gebracht van de
regering en ter inzage gelegd op het cen–
traal informatiepunt onder nr 111 864

fraudeongevoeligheid hebben. Acht de minister de in artikel 3, eerste lid,
onderdeel a en onderdeel b van wetsvoorstel 23 008 genoemde
documenten voldoende fraudegevoelig?

Hoe dient in dit verband artikel 5, derde lid van datzelfde wetsvoorstel
te worden begrepen? Dient de «derde» mede voor de balie te staan of is
overlegging van een machtiging plus identiteitspapier met gegevens
voldoende?

Bij de behandeling in de Tweede Kamer heeft de regering aange–
kondigd op korte termijn met het bedrijfschap horeca te zullen spreken
over maatregelen om het witwassen van geld tegen te gaan. Is hier al
iets over te melden?

De leden van de WD-fractie hadden met belangstelling kennis
genomen van beide wetsvoorstellen. De aan het woord zijnde leden
zeiden zich in grote lijnen te kunnen vinden in de hoofdlijnen van het
voorstel. Op enkele onderdelen hadden deze leden behoefte nog enkele
vragen te stellen ter verduidelijking.

Kan de minister meedelen op welke termijn casino's onder de
werkingssfeer van de Wet melding ongebruikelijke transacties zullen
worden gebracht?

Hoe ziet het tijdschema inzake een wettelijke regeling van wisselkan–
toren eruit?

2. Vragen bij wetsvoorstel 23 009

2.1. Het indicatorensysteem

De leden van de CDA-fractie zouden het op prijs stellen indien de
bewindsman zou willen ingaan op de verwachte effectiviteit van de
voorgestelde regeling. Zij vroegen zich af of de achilleshiel niet gelegen
is in de (onvermijdelijke) algemene bekendheid van de indicatoren. Deze
kunnen wel snel worden bijgesteld maar misschien nog sneller worden
ontweken. Hoe beoordeelt de bewindsman het probleem dat een zekere
grofmazigheid van het net zulke ontwijking zou kunnen vereenvoudigen
terwijl fijnmazigheid een niet te verwerken toestroom van (deels irrele–
vante) informatie zou opleveren?

De leden van de fracties van CDA, D66 en WD zouden het op prijs
stellen indien de bewindsman zou willen ingaan op een aantal punten in
de brief van 17 november j.l. van de Nederlandse Vereniging van
Banken1 aan de Eerste Kamer. Zij vroegen met name of de betrokken
bedrijfstakken niet zodanig bij het formuleren van de indicatoren kunnen
worden betrokken dat onwerkbare en weinig produktieve regelgeving
zoveel mogelijk wordt voorkomen.

De leden van de WD-fractie voegden hier nog aan toe dat de criteria
waaraan een transactie moet worden getoetst voor een beoordeling of
deze al dan niet als «ongebruikelijk» moet worden gemeld, worden
vastgelegd in een lijst met «indicatoren». De financiële instellingen
hebben een centrale rol opgelegd gekregen bij de uitvoering van de Wet
melding ongebruikelijke transacties (mot). Aangezien deze instellingen
als eerste worden geconfronteerd met nieuwe methoden van witwassen,
en zij ook het beste de consequenties kunnen beoordelen van een
aanpassing van bestaande of het invoeren van nieuwe indicatoren, is het
wenselijk een nauwere betrokkenheid van deze instellingen daarbij te
waarborgen dan nu is voorzien. Voorkomen moet worden dat de
«uitvoerders» van de Wet mot worden geconfronteerd met indicatoren
die praktisch onwerkbaar blijken of die zullen leiden tot onnodige
meldingen.
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Een voorbeeld van een dergelijke indicator is al in de huidige ontwerp–
lijst te vinden: melding wordt verplicht van «girale transacties boven
f 25 000 die worden geleid via een SWIFT MT 100 bericht waarbij veld
50 niet is ingevuld met naam en adres of rekeningnummer van de
oorspronkelijke opdrachtgever of waarbij veld 59 niet is ingevuld met
naam en adres van de uiteindelijke begunstigde»

In het interbancaire SWIFT-verkeer is invulling van deze velden niet
gebruikelijk of soms zelfs niet toegestaan in verband met privacy–
bescherming. Volgens ramingen van enkele grote financiële instellingen
zal dit leiden tot melding van tienduizenden transacties per jaar. Het
meldpunt dreigt zodoende «overspoeld» te worden met transacties waar
niets mee aan de hand is. Bovendien kent alleen Nederland deze
indicator, hetgeen nadelig is voor de concurrentiepositie van het Neder–
landse bankwezen. De aan het woord zijnde leden vroegen de minister
de indicatoren te laten vaststellen c.q. te wijzigen in goed overleg met
het betrokken bedrijfsleven. Kan de minister dit toezeggen?

2.2. Het Meldpunt Ongebruikelijke Transacties

2.2.1. Algemeen

Het was de leden van de CDA-fractie nog niet geheel duidelijk waar
het initiatief ligt bij het, krachtens artikel 3, tweede lid, verstrekken van
gegevens door het meldpunt aan de met onderzoek en opsporing belaste
autoriteiten. Blijkens de toelichting op blz. 13 van de memorie van
toelichting is het meldpunt zelf verplicht de gegevens te verstrekken als
het een redelijk vermoeden van een misdrijf of van het belang van de
voorkoming en opsporing van misdrijven heeft (punten 1 en 3) of als de
gegevens mogen worden opgenomen in de genoemde registers (punt 2).
Hier heeft het meldpunt dus het initiatief. Blijkens de toelichting vallen
verplichting en bevoegdheid samen: het meldpunt is niet bevoegd andere
gegevens te verstrekken dan die het verplicht is te verstrekken. Op de
voorafgaande blz. 12 van de memorie van toelichting is echter sprake
van de verplichting om gegevens te verstrekken aan opsporingsambte–
naren die deze voor hun werk nodig hebben. Hier ligt dus het initiatief bij
de opsporingsambtenaren, die gegevens bij het meldpunt kunnen
opvragen ook als dit zelf geen «redehjke vermoedens» heeft. Geheel
duidelijk is de tekst van de toelichting op deze punten niet. Vooral waar
het gaat om de verhouding tussen verplichtingen en bevoegdheden van
het meldpunt. Een afzonderlijk punt hierbij is de relatie met de belasting–
dienst. Ook na lezing van wat hierover in de voorbereidende stukken is te
vinden, was het deze leden nog niet geheel duidelijk in welke gevallen
het meldpunt gegevens moet c.q. mag verstrekken aan de belasting–
dienst.

De vraag drong zich ook bij deze leden op of langs deze weg de
melding van een ongebruikelijke transactie plus het vermoeden van het
meldpunt al voldoende zal blijken te zijn voor het in gang zetten van een
justitieel onderzoek. En of het meldpunt, ondanks de afscherming, zich
niet zal ontwikkelen tot een (min of meer zelfstandig) onderdeel van het
justitieel onderzoeksapparaat - een indruk die nog wordt versterkt door
de bevoegdheid die het meldpunt krachtens artikel 10 heeft om nadere
gegevens en inlichtingen te vragen die de financiële instellingen verplicht
zijn te verstrekken.

De leden van de PvdA-fractie vroegen of een nadere omschrijving kan
worden gegeven van het meldpunt. Waar wordt het gevestigd en hoe
groot zal de ambtelijke ondersteuning moeten zijn om tot een goede
uitvoering van de wet te komen?
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De leden van de fracties van D66 en WD vroegen o.a. naar aanleiding
van het tweede punt uit de brief van de Nederlandse Vereniging van
Banken, of nog eens duidelijk kan worden gemaakt wat het meldpunt
precies kan doorgeven aan de belastingdienst

2.2.2. Bescherming van de persoonlijke levenssfeer

Volgens de leden van de CDA-fractie boort de regering met deze
regeling een rijke bron van interessante informatie aan die voor een deel
bestaat uit gegevens waarmee de overheid niets te maken heeft, maar
die voor de betrokken personen en instellingen zeer gevoelig zouden
kunnen zijn. De bewindsman besteedt ruime aandacht aan de gewenste
eerbiedigmg van de persoonlijke levenssfeer en de hier aan het woord
zijnde leden konden hem bij de afwegingen die hij hier maakte goeddeels
volgen. Zoals hierboven reeds vermeld waren zij op dit punt niet geheel
gerust gesteld. De kring van personen die toegang hebben tot de infor–
matie zal waarschijnlijk niet groot zijn maar wel gevarieerd in samen–
stellmg bestuur en personeel (waaronder gedetacheerd personeel) van
het meldpunt, leden van de begeleidingscommissie. Wellicht zal niet een
ieder weerstand kunnen bieden aan de verleiding om in een bestand met
zulke hoogst interessante informatie te gaan vissen om redenen die niet
met misdaadbestrijding te maken hebben. Weliswaar bevat het
wetsvoorstel in artikel 18 een geheimhoudingsclausule maar die zal niet
alle, vaak subtiele, wegen waarlangs verworven kennis kan worden
benut, kunnen afsluiten.

Deze leden vroegen zich dan ook af of deze regeling geen bepaling
dient te bevatten die ertoe strekt dat na een zeer beperkte periode -
waarin de werkelijk relevante gegevens moeten zijn verstrekt aan de
opsporingsambtenaren, en de totale informatie in geanonimiseerde vorm
is verwerkt om te kunnen voldoen aan de andere taken van het meldpunt
(artikel 3, lid a, d, e, f en h) - alle gegevens bij het meldpunt worden
vernietigd.

De Wet mot, zo merkten de leden van de WD-fractie op, betekent
een inbreuk op de bescherming van de persoonlijke levenssfeer als
neergelegd in de Wet persoonsregistraties.

Afgezien nog van de melding op zich, mag b.v. een financiële instelling
een cliënt niet laten weten dat een transactie is gemeld, ook niet
wanneer de financiële instelling zelf van het onschuldige karakter van de
- volgens de indicatoren «ongebruikelijke» - transactie overtuigd is.
Gezien de doelstelling van de Europese Richtlijn en de Aanbevelingen
van de Financial Action Task Force (FATF), nl. bestrijding van de zware
criminaliteit, met name die welke verband houdt met drugs, is een zekere
mate van inbreuk op de bescherming van de persoonlijke levenssfeer te
rechtvaardigen. De grenzen van de werkingssfeer van de Wet mot
vervagen evenwel door het systeem van indicatoren, dat verplicht tot
melding van alle transacties die aan bepaalde criteria voldoen De
afbakening wordt nu in feite bepaald door het gebruik dat het meldpunt
van de gegevens maakt (vgl. verstrekking van informatie aan de belas–
tingdienst). Met betrekking tot de privacy-bescherming constateerden de
aan het woord zijnde leden overigens en de leden van de fracties van
CDA en D66 sloten zich hierbij aan, een onverenigbaarheid van de
EG-Richtlijn money laundering en de ontwerp-Richtlijn dataprotectie. De
Richtlijn money laundering beoogt bestrijding van de zware criminaliteit
door met name verzameling en uitwisseling van gegevens, terwijl de
ontwerp-Richtlijn dataprotectie het vastleggen en bewerken van
gegevens aan dusdanige beperkingen dreigt te onderwerpen, dat finan–
ciële instellingen sterk worden beknot in hun mogelijkheden uitvoering te
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geven aan onder meer het wetsvoorstel 23 009 Wet mot. Kan de
minister hier nader op ingaan?

3. Vragen bij wetsvoorstel 23 008

3.1. Artikelen

Artikel 4

In dit stadium van de schriftelijke voorbereiding beperkten de leden
van de CDA-fractie zich, voorzover het dit wetsvoorstel betreft, tot een
tweetal vragen.

Volgens artikel 4, vierde lid wordt de mogelijkheid van afgeleide identi–
ficatie bij de aldaar genoemde bancaire diensten beperkt tot de gevallen
waarin die diensten «verband houden met de handel in effecten». De
vraag rijst of deze mogelijkheid van afgeleide identificatie op zichzelf niet
in strijd is, zo niet met de letter dan toch met de strekking van de bij
amendement ingevoegde tweede volzin van artikel 4, eerste lid waarin de
mogelijkheid van afgeleide identiteit zelfs tussen filialen van eenzelfde
instelling wordt beperkt. Indien dat niet het geval zou zijn rijst de vraag
waarom de mogelijkheid van afgeleide identiteit in het vierde lid beperkt
is tot diensten die verband houden met de handel in effecten.

Vertrouwende dat de bewindslieden tijdig zullen antwoorden, acht de
commissie de openbare beraadslaging over de onderhavige wetsvoor–
stellen voldoende voorbereid.

De voorzitter van de commissie,
Boorsma

De griffier van de commissie,
Hordijk
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